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72268 ‐ دادن رشوه برای گرفتن حق خود

سوال

من کارهای با ادارات حومت دارم اما اگر کارمند آنجا رشوه نیرد کارهایم را انجام نمدهد. آیا دادن رشوه برای من جایز

است؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

اولا:

رشوه از گناهان کبیره است زیرا احمد (۶۷۹۱) و ابوداوود (۳۵۸۰) از عبداله بن عمرو ـ رض اله عنهما ـ روایت کردهاند

که «رسول اله ـ صل اله علیه وسلم ـ راش و مرتَش را لعنت کردند». آلبان در «إرواء الغلیل» (۲۶۲۱) آن را صحیح

مداند.

راش یعن کس که رشوه مدهد و مرتَش یعن گیرندۀ رشوه.

بنابراین اگر توانست کارهایت را بدون دادن رشوه به پایان برسان دادن رشوه حرام خواهد بود.

ثانیا:

اگر صاحب حق نتواند حق را بیرد مر با دادن رشوه، علما بیان کردهاند که در این صورت دادن رشوه جایز است و در

این حالت تحریم متوجه گیرندۀ رشوه خواهد بود. علما به حدیث که احمد (۱۰۷۳۹) از عمر بن الخطاب ـ رض اله عنه ـ

روایت کرده استناد کردهاند که رسول اله ـ صل اله علیه وسلم ـ فرمودند: «ی از آنان از من چیزی مخواهد و من آن را

به او مدهم و آن را زیر بغل خود زده بیرون مرود حال آنه آن برایشان جز آتش نیست» عمر گفت: ای رسول اله، پس

چرا به آنها مدهید؟ فرمود: «آنان ابا دارند جز آنه از من بخواهند و اله بر من از بخل ابا دارد» آلبان در صحیح الترغیب

(۸۴۴) آن را صحیح دانسته است.

پس پیامبر ـ صل اله علیه وسلم ـ این مال را به آنان مداد در حال که [مستحقش نبودند و] بر آنان حرام بود، تا آنه

مذمت بخل را از خود دور سازد.

https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/72268/%D8%AF%D8%A7%D8%AF%D9%86-%D8%B1%D8%B4%D9%88%D9%87-%D8%A8%D8%B1%D8%A7%DB%8C-%DA%AF%D8%B1%D9%81%D8%AA%D9%86-%D8%AD%D9%82-%D8%AE%D9%88%D8%AF
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شیخ الاسلام ابن تیمیه ـ رحمه اله ـ مگوید: «اما اگر به او هدیهای بدهد که ظلمش را از خود دور سازد یا آنه باعث شود

ه پیامبر ـ صلحق واجبش را به او بدهد، این هدیه برای گیرنده حرام است و برای دهنده جایز است که آن را بدهد چنان

اله علیه وسلم ـ مفرمود: «ی از آنان از من چیزی مخواهد و من آن را به او مدهم…» تا پایان حدیث» (الفتاوی

البری: ۴/ ۱۷۴).

وی همچنین مگوید:

«علما مگویند: دادن رشوه به کارگزار برای دفع ظالم جایز است نه برای منع حق، و گرفتن آن در هر دو صورت حرام

است (یعن گرفتن رشوه در هر صورت حرام است)...

و از جملۀ آن: اگر شخص به شاعر یا غیر شاعر چیزی بدهد تا با هجو یا به هر صورت بر او دروغ نبندد و دربارۀ آبرویش

چیزی را که گفتنش حرام است نوید، این جایز است و آن پول که گیرنده مگیرد تا به او ستم نورزد حرام است؛ زیرا

ترک ظلم برای او (یعن برای رشوه گیرنده) واجب است…

بنابراين هرکس چیزی دریافت کند تا در مقابل آن علیه مردم دروغ نوید یا به آنان ستم روا ندارد، این [مال که گرفته]

خبیث است و سحت (مال حرام)، زیرا ظلم و دروغ حرام است و او باید آن را بدون آنه از مظلوم چیزی بیرد ترک کند،

پس اگر آن را در برابر ی عوض ترک کند، آن عوض سحت به حساب مآید» (مجموع الفتاوی: ۲۹/ ۲۵۲) به اختصار.

ایشان همچنین (۳۱/ ۲۷۸) مگوید:

«علما مگویند: کس که به ول امر هدیهای بدهد تا برای او کاری کند که جایز نیست [این هدیه] هم برای دهنده حرام است

و مرتش ه راشفرماید: «اله علیه وسلم ـ دربارهاش مال و هم برای گیرنده و این از جملۀ رشوهای است که پیامبر ـ صل

را لعنت کند».

اما اگر به او هدیهای بدهد تا ظلم او را از خود دور کند یا حق واجبش را به او بدهد این هدیه برای گیرنده حرام است و برای

دهنده جایز است که آن را بدهد. پیامبر ـ صل اله علیه وسلم ـ مفرماید: «ی از آنان از من چیزی مخواهد و من آن را

به او مدهم و آن را زیر بغل خود زده بیرون مرود حال آنه آن برایشان جز آتش نیست» گفتند: ای رسول اله، پس چرا به

آنها مدهید؟ فرمود: «آنان ابا دارند جز آنه از من بخواهند و اله بر من از بخل ابا دارد».

و مانند آن دادن چیزی به کس است که در حق مردم ستم مورزد که دادن آن برای دهنده جایز است [تا شر او کم شود] و

گرفتن آن [توسط ظالم] حرام است.

اما هدیه دادن برای شفاعت و پادرمیان، مانند آنه شخص برای انسان نزد ول امر پادرمیان کند تا ستم را از او بردارد
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یا حق او را به او برساند یا او را به ولایت و مسئولیت بمارد که مستحقش است یا او را در میان سربازان جنجو قرار دهد

که او مستحقش است یا مال را که وقف فقرا یا فقها یا قراء و عابدان و دیران شده را به او بدهد در حال که او مستحق آن

مال است و مانند این شفاعتها که کم است در انجام واجب یا ترک حرام، در این مورد نیز پذیرش هدیه [از سوی

شفاعت کننده] جایز نیست و برای هدیه دهنده جایز است که در راه رسیدن به حق خود یا دفع ظلم از خود آنچه از دستش

برمآید را انجام دهد. این همان چیزی است که از سلف و ائمۀ بزرگ نقل شده است» نقل با اندک تصرف.

تق الدین سب ـ رحمه اله ـ مگوید: «منظور از رشوهای که یاد کردیم آن چیزی است که برای دفع حق یا به دست آوردن

باطل داده شود اما اگر برای رسیدن به ی حم حق داده شود آناه تحریم برای کس است که آن را مگیرد اما کس که

که آن را مدهد اگر نتواند به حقش برسد مر با دادن رشوه جایز است و اگر بتواند بدون رشوه به آن دست یابد جایز

.(۲۰۴ /۱ :فتاوی السب) «نیست

سیوط در «الأشباه والنظائر» (۱۵۰) مگوید:

«قاعدۀ بیست و هفتم: «آنچه گرفتنش حرام است، دادنش هم حرام است» مانند ربا و دستمزد فاحشه و کاهن و رشوه و

اجرت نوحهخان و نوازنده.

و چند نمونه از آن استثنا مشود: رشوه برای قاض تا به حق خودش برسد و آزاد کردن اسیر و دادن چیزی به کس که

مترسد هجو او را بوید».

حموی (حنف) در «غمز عیون البصائر» مگوید:

«قاعدۀ چهاردهم: «آنچه گرفتنش حرام است دادنش هم حرام است» مانند ربا و دستمزد فاحشه و دستمزد کاهن و رشوه و

اجرت نوحه خوان و نوازنده، مر در چند مسئله:

۱‐ رشوه از روی ترس بر مال و جان.

و این از جهت دهندۀ رشوه است، اما از جهت گیرنده، گرفتن رشوه برایش حرام است» نقل با تصرف.

در «الموسوعة الفقهية» آمده است:

«در «الأشباه» ابن نجیم (حنف) و همچنین در «المنثور» زرکش (شاف) آمده است: آنچه گرفتنش حرام است، دادنش هم

حرام است مانند ربا و اجرت فاحشه و کاهن و رشوۀ حاکم (قاض) اگر برای این رشوه دهد که به غیر حق به نفع او حم

دهد، مر در چند مسئله: در رشوه برای ترس از جان و مال یا برای آزاد کردن اسیر یا برای کس که مترسد هجای او

گوید».
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استاد دکتر وهبه الزحیل مگوید: «اگر مشخص شود که تنها رشوه ـ نه راه دیری ـ روش رسیدن به ی هدف [حق] است،

دادن آن برای ضرورت جایز است و برای گیرنده گرفتنش حرام است».

خلاصه آنه: دادن رشوه برای شما جایز است و تحریم متوجه کارمندی مشود که آن را مگیرد، اما به دو شرط:

اما اگر برای گرفتن چیزی باشد که مستحقش نیست ه برای گرفتن حق خود یا دور کردن ظلم از خود آن را بده۱‐ این

حرام است و از گناهان کبیره است.

۲‐ اینه راه دیری برای گرفتن حقت یا دفع ظلم از خود نداشته باش به جز دادن این رشوه.

واله اعلم


